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Intervenția Președintei Metsola la Consiliul European 

Joi, 26 octombrie 2023 

 

Mulțumesc, Charles. 

 

Bună ziua, tuturor!  

 

Atacul terorist din Israel, criza umanitară din Gaza și tensiunile din Orientul 

Mijlociu Extins sunt în continuare o sursă de îngrijorare majoră. Atacurile 

teroriste comise de Hamas au aruncat întreaga regiune în haos și întuneric. Am 

văzut cu ochii mei aceste lucruri în timpul vizitei pe care am făcut-o în locurile 

unde s-au produs atrocitățile și m-am întâlnit cu supraviețuitorii îndurerați. Știu 

că mulți dintre voi ați fost acolo. 

 

Nu există scuze - sau justificări - pentru violurile în masă deliberate, pentru 

răpirea, torturarea și uciderea unor comunități întregi, a copiilor, femeilor și 

bărbaților - și a tinerilor de la o petrecere. A fost un atac terorist comis de o 

organizație teroristă care se hrănește cu ură. Este important să fim clari în această 

privință.  

 

La fel de important este să se înțeleagă că Hamas nu reprezintă aspirațiile legitime 

ale poporului palestinian. Hamas este un obstacol în calea îndeplinirii lor.  

 

Parlamentul European a condamnat Hamas în termenii cei mai duri.  Știm că 

Hamas trebuie oprit. Și am mai accentuat faptul că modul în care se întâmplă 

acest lucru este important pentru noi toți. Este crucial răspunsul Israelului în acest 

moment.  

 

Parlamentul a insistat și va insista întotdeauna asupra următoarelor puncte: 

dreptul internațional trebuie respectat; consecințele umanitare ale luptei 

împotriva Hamas trebuie să fie o prioritate; populația nevinovată aflată în 

dificultate trebuie să primească ajutorul necesar.  

De asemenea, oamenii așteaptă ca Europa să intervină în criza teribilă care se 

desfășoară sub ochii noștri în Gaza, unde un număr prea mare de vieți nevinovate 

se pierd și prea mulți copii rămân orfani.  

 

Ca Uniune, avem responsabilitatea de a da dovadă de coerență și unitate. Asta nu 

înseamnă să tolerăm și mai multe morți și violență, ci să evităm escaladarea 

periculoasă a conflictului în întreaga regiune. Trebuie să lăsăm o portiță cât de 

mică posibilității ca pacea să se instaleze, în cele din urmă.  
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Hamas nu oferă nicio speranță de pace; ci doar vărsare de sânge. Din cauza 

acestor atrocități, perspectivele de pace se îndepărtează cu ani buni sau chiar 

decenii. Cu fiecare nouă zi în care 200 de ostatici rămân în mâinile Hamas, ne 

îndepărtăm și mai mult de acest orizont. Iar aici trebuie să examinăm și rolul 

regimului iranian în regiune.  

Mai țin să subliniez că nu este nicio contradicție între a adopta o poziție fermă 

împotriva terorismului, pe de o parte, și a face totul pentru a atenua criza 

umanitară din Gaza, pe de altă parte. Avem datoria să facem ambele lucruri.  

Din acest motiv, continuăm să facem tot ce ne stă în putință pentru a proteja viețile 

nevinovate. Din acest motiv, ne implicăm pentru a elibera ostaticii și a găsi căi 

de a trimite ajutoare, din acest motiv Parlamentul European a cerut un armistițiu 

umanitar. Acesta este motivul pentru care am salutat triplarea de către Comisia 

Europeană a ajutorului umanitar.  

Aceasta este situația pe termen foarte scurt. Pe termen lung, Europa trebuie să fie 

pregătită și dispusă să se implice. Trebuie să facem în continuare presiuni să se 

ajungă la o pace solidă și de durată, la o soluție corectă bazată pe coexistența a 

două state, care să fie echitabilă și justă. Europa are un rol de jucat și trebuie să 

fim la înălțimea momentului. 

 

În timp ce evenimentele din Orientul Mijlociu rămân în centrul preocupărilor 

noastre, trebuie să abordăm și alte chestiuni și realități geopolitice urgente: 

invazia brutală a Rusiei în Ucraina, care continuă, situația din Nagorno-Karabah, 

tensiunile din Balcani, democrația belarusă care este atacată în continuare, rolul 

nostru în raport cu China, India și relația transatlantică – toate vor defini modul 

în care Uniunea Europeană se adaptează pentru a-și găsi locul în această nouă 

lume.  

 

Cum putem rezolva preocupările legate de securitate și migrație? Cum putem 

asigura competitivitatea noastră în lume și prosperitatea pe plan intern? Ce are de 

făcut Europa pentru a se asigura că rămâne o superputere a valorilor, capabilă să 

răspundă îngrijorărilor cetățenilor? 

 

Săptămâna trecută, prim-ministrul armean Pașinian a vorbit în Parlament despre 

recentele escaladări din Nagorno-Karabah. A vorbit despre modul în care 

Armenia gestionează afluxul de refugiați și și-a exprimat preocupările legate de 
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securitatea în regiune; drumul către pace este dificil, dar sperăm că situația va 

permite în curând reluarea unor discuții importante.  

 

În tot acest timp, invazia ilegală a Ucrainei de către Rusia continuă. Kremlinul 

mizează pe faptul că sprijinul nostru se va reduce, dar nu putem ceda oboselii, 

vom rezista.  Sprijinul nostru va continua în plan umanitar, logistic, militar, al 

reconstrucției și politic.  

 

În câteva săptămâni, Comisia își va prezenta pachetul privind extinderea, atât de 

mult așteptat. Angajamentul Ucrainei de a face reforme democratice și de a da 

curs recomandărilor Comisiei a fost remarcabil. Prin urmare, dacă aceste țări 

îndeplinesc condițiile, sunt încrezătoare că, până la sfârșitul acestui an, se poate 

ajunge la un acord de deschidere a negocierilor de aderare între UE și Ucraina și, 

după aceleași criterii, între UE și Moldova.  

 

Intenția de a le oferi vecinilor noștri europeni o perspectivă europeană clară își 

atinge scopul. Dar în timp ce Ucraina, Moldova și Balcanii de Vest fac reforme 

și se pregătesc pentru etapele următoare – și Europa trebuie să se pregătească 

pentru același lucru. Este de o importanță crucială. Nu putem fi nepregătiți.  

 

De asemenea, trebuie să sprijinim redresarea, reconstrucția și modernizarea 

Ucrainei. Asta înseamnă că va trebui să ajungem la un acord cu privire la noul 

Mecanism pentru Ucraina, în valoare de 50 de miliarde EUR, pe care Parlamentul 

European l-a votat săptămâna trecută. Ca Uniune, am demonstrat o unitate 

extraordinară față de Ucraina și cred că vom continua și în viitor.  

 

În paralel, este necesară reforma cadrului financiar multianual. Dacă dorim un 

buget semnificativ pentru 2024 - care să fie adecvat scopului - avem nevoie de 

resursele necesare pentru a-l susține. Acest lucru se va realiza doar printr-un acord 

privind o revizuire a CFM cât mai curând posibil.  

 

În prezent, resursele noastre sunt limitate. Pandemia, invadarea Ucrainei, 

schimbările climatice, criza energetică și criza costului vieții, toate au afectat 

bugetul. Majorarea ratelor dobânzii a dus la creșterea cheltuielilor noastre de 

împrumut pentru NextGenerationEU. Concluzia este că bugetul UE și-a atins 

limita.  

 

Trebuie să ne asigurăm că prioritățile noastre sunt finanțate în mod corespunzător. 

Suntem cu toții de acord că trebuie să rezolvăm chestiunile legate de securitate și 

migrație, să sprijinim mai departe Ucraina, să investim mai mulți bani în statele 

membre afectate de dezastre naturale, rapid și eficace. Când statele membre au 

nevoie de la Europa de solidaritate și de ajutor, tocmai în acele momente ar trebui 

să le fim alături.  
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Trebuie să însoțim vorbele cu resursele financiare necesare pentru a le transforma 

în realitate; dați-mi voie să spun că trebuie să avansăm în introducerea de noi 

resurse proprii, asupra cărora am convenit deja în 2020. 

 

Bugetul reprezintă minimul necesar pentru a oferi finanțare cetățenilor europeni 

- fermierii, studenții, întreprinderile și regiunile noastre - care doresc să 

investească, să inoveze, să modernizeze și să dezvolte o Europă competitivă pe 

scena mondială. Numai așa generăm o creștere economică reală și durabilă. De 

asta avem nevoie pentru a ne păstra competitivitatea.  

 

Dacă dorim să rămânem credibili în privința planurile noastre de viitor, avem 

nevoie de un acord. Să amânăm nu va ajuta la nimic. 

 

Permiteți-mi să mă refer și la un alt subiect care nu suferă amânare: migrația. 

Evenimentele recente și creșterea fluxului de solicitanți de azil au demonstrat încă 

o dată consecințele actualei noastre politici în materie de azil și migrație 

fragmentate. 

 

Discuțiile noastre ar trebui să se concentreze pe aspecte precum: eficientizarea 

returnărilor prin prelucrarea mai rapidă a cererilor de azil, îmbunătățirea 

modalităților de returnare și coordonarea operațională și cooperarea mai strânse 

între statele membre, țările terțe, instituțiile și agențiile UE. Trebuie eliminate 

dificultățile legislative existente, precum diferența între o decizie de respingere a 

unei cereri de azil și o decizie de returnare. Acest lucru poate fi realizat prin 

Regulamentului privind procedura la frontieră. E nevoie de mai multe eforturi - 

vreau să spun, eforturi colective - pentru a face progrese în toate componentele 

Pactului privind migrația, pentru a ne atinge obiectivul până la sfârșitul acestei 

legislaturi.   

 

Populația așteaptă de la noi rezultate concrete în toate aceste dosare înaintea 

votului din iunie anul viitor. Știu că vom reuși și vă asigur că Parlamentul are 

voința și disponibilitatea de a-și îndeplini rolul.  

 


